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Van de voorzitter
Voorjaar 2023: koud, nat en heel anders weer dan vorig 
jaar. Onze weidevogels moeten er maar mee zien te 
dealen. En wij hebben natuurlijk weer alles uit de kast 
getrokken om ze het zo goed mogelijk naar de zin te 
maken.

Reynaerde houdt huis
Wat is het ontzettend balen voor onze weidevogels 
dat we de vos niet meer mogen bejagen. Bepaalde 
(diervriendelijke) groeperingen blijken veel macht te 
hebben, vooral in de rechtbank. Ik heb ze vorig jaar 
uitgenodigd via een interview bij SBS6 om naar ons 
mooie Eemland te komen. Dan kunnen we laten zien 
wat we doen en hoe de vos een grote bedreiging vormt 
voor het voorbestaan van onze weidevogels. 

Helaas komen de diverse groeperingen niet langs, maar 
roepen ze vanaf de zijlijn. En moeten wij machteloos 
toekijken hoe de vos zich tegoed doet aan eieren en 
kuikens. Zoals het er nu voor staat mag er vanaf 3 mei 
weer op de vos gejaagd worden, als er tenminste geen 
hoger beroep komt. Laten we hopen voor onze vogels 
dat we ze weer mogen beschermen.

Druk doende
Het bestuur is druk bezig met de diverse zaken die 
spelen in Eemland. Ik noem het stikstofprobleem, de 
energietransitie, een nieuw faunabeheerplan, een 
nieuwe visie buitengebied van Amersfoort en een 
gebiedsaanvraag die de provincie voor 1 juli moet 
aanleveren. Dat houdt dus in dat jullie voorzitter meer 
moet vergaderen dan hem lief is en overal een bijdrage 
moet leveren. Want als je er niet bij bent, wordt er over 
je gesproken in plaats van met jou. 

Boeren zijn onze dragers
Wat we ook doen is diverse instanties uitnodigen om 
te komen kijken. Zo haalden we veertien personen van 
het ministerie van LNV - ambtenaren die onze minister 
ondersteunen - naar Eemland om ze te laten zien wat 
we doen. Ze stonden echt te kijken van onze aanpak 
en vooral dat onze boeren zo massaal meedoen. Een 
groot compliment aan jullie, want jullie zijn de dragers 
van ons mooie Eemland en zonder jullie kunnen 
wij weidevogels wel vergeten. De middag was zeer 
waardevol met wederzijds begrip voor zaken die spelen 
en gedeelde zorgen over de toekomst van ons gebied. 
Maar we blijven positief, ondanks alles groeien we nog 
steeds, zowel in deelnemers als in vogels.

In deze nieuwsbrief staat weer een keur aan artikelen, 
onze bestuursleden hebben - ondanks alle drukte nu 
het seizoen in volle gang is - hun best gedaan om te 
schrijven over onze bezigheden. Ik wens jullie veel 
leesplezier, geniet ervan en samen hopen we op een 
mooi weidevogel seizoen.
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Even voorstellen
Ik ben aspirant bestuurslid Eerhard Huiden, zestig jaar oud en 
opgegroeid op het boerenbedrijf van mijn ouders aan de Wakkerendijk 
in Eemnes. Zelf boer worden zag ik niet zitten, maar na een studie 
aan de HAS bleef ik in mijn werk wel bij het boerenbedrijf betrokken, 
eerst in de mengvoerderindustrie en daarna bij de Rabobank. Twee 
jaar terug vond ik het tijd voor iets anders en startte ik mijn eigen 
bedrijf in tuinontwerp. Dat bevalt goed, ook omdat ik regelmatig 
buiten aan de slag ben met schop en snoeischaar. 

De Eemnesser polder was jarenlang mijn uitzicht op de wereld. 
En al woon ik al jaren niet meer aan de dijk, de band met de 
polder, koeien en weidevogels blijft altijd. Daarom was ik al snel 
enthousiast toen Gert-Jan de Jong mij peilde voor een bestuursrol 
bij Collectief Eemland. Maar er is meer: van samenwerken word 
ik blij. En de collectieven laten zien dat een goede samenwerking 
tussen agrarische ondernemers, natuurbeschermers, overheid en 
vrijwilligers zijn vruchten afwerpt voor alle partijen. Dankzij deze 
samenwerking vinden de weidevolgels in Eemland een steeds betere 
leefomgeving. Hoe mooi is dat!

Inmiddels loop ik een paar maanden mee en heb ik gezien dat wat van de buitenkant zo lieflijk oogt best complex is. 
Het zal daarom de nodige tijd kosten om goed ingewerkt te raken. Maar het is leuk en interessant om nieuwe dingen 
te leren en ik zie er naar uit om de leden van het collectief in de komende tijd (beter) te leren kennen. Tot gauw!

Eerhard Huiden

A . L . V .
Op 27 maart hielden we onze jaarlijkse algemene leden-
vergadering in de zaal van partycentrum Twiszt te Bunschoten. 
Na de opening door onze voorzitter Stef Huijgen was de 
penningmeester aan de beurt met het financieel verslag en de 
kascontrole. Gerwout vertelde meer over de bestuurszaken en 
de POP3 wetenswaardigheden. Bij de bestuursverkiezing waren 
Gert-Jan de Jong, Stef Huijgen en Marcel Vedder aftredend en 
werden ze herkozen voor een nieuwe bestuursperiode. 

Na de algemene punten op de agenda namen we afscheid van 
Gert-Jan Elbers. Verderop in deze nieuwsbrief doen we daar 
verslag van. Hij werd tijdens de ALV goed in het zonnetje gezet 
en bedankt met Spakenburgs hart en bloemen. Vervolgens nam 
Wilhelm ons mee in een presentatie over de weidevogelresultaten 
van 2022. We konden zien dat de groei van de weidevogelstand 
in Eemland doorzet. We noteerden 3,2% groei. Dit gaat tegen de 
landelijke trend van 5% krimp in. Mooi nieuws dus. 

De avond werd met een hapje, een drankje en veel gezelligheid 
afgesloten.

Marcel Vedder
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Eerste legsels
Ook dit jaar werd er binnen onze vereniging weer fanatiek 
gezocht naar de eerste eieren van het seizoen. En op 20 
maart was het raak: Ralf van Soest vond het eerste kievitsei 
bij Kees Huurdeman en vrijwel tegelijkertijd vond Wouter 
Koelewijn er twee bij Arno van den Hengel. Ondanks de 
kou en  nattigheid werd het eerste ei maar drie dagen 
later gevonden dan vorig jaar.

Henk de Graaf vond het eerste gruttonest bij Sjaak Bast 
in Bunschoten. Dit bleek ook het eerste gruttonest in de 
provincie Utrecht. 

Het eerste tureluurei werd door Wilhelm Bos gevonden bij Gert 
Botterblom op 4 april. Ook dit was de eerste tureluurvondst 
in de provincie. 

De eerste scholekster op een nest werd gesignaleerd door 
René Stalenhoef op zijn land in Eemnes. Bij nadere inspectie 
bleek de vogel op kievitseieren te zitten. Die vondst komt 
dus niet in de eregalerij, maar grappig is het wel. 

Toon van de Wolfshaar vond het eerste echte 
scholeksternest bij Edwin Daatselaar op 7 april. En 
opnieuw was die vondst de eerste binnen de provincie.

Al met al weer mooie vondsten waarmee het broedseizoen 
officieel begon. Namens het bestuur allen van harte 
gefeliciteerd!

Marcel Vedder

Dat staat als een paal…
2023 is het jaar van de scholekster en de Vogel-
bescherming heeft voor dit jaar een subsidie op 
broedpalen voor scholeksters bedacht. De palen 
met daarop oude afgekeurde verkeersborden 
worden in de sloot of in een plas-dras gezet. Op 
de paal komt grof grind en schelpen. Ze staan 
ongeveer een meter boven de grond of een 
halve meter boven water. Er zijn vorig jaar op 
verschillende plekken in Nederland ervaringen 
opgedaan en de bevindingen zijn dat de scholekster 
er graag gebruik van maakt. In Eemland hebben 
we er twaalf verspreid over ons werkgebied. We 
monitoren de resultaten en die delen we uiteraard 
weer met jullie.

René Stalenhoef
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Proef op de som
In Eemland is een ganzencluster actief om de ganzen-
problematiek te onderzoeken en schade door ganzen te 
beperken. Hierin zijn diverse partijen vertegenwoordigd, zoals 
de provincie, de wildbeheereenheid, Natuurmonumenten, 
de Land- en Tuinbouw Organisatie, Faunabeheer en 
Collectief Eemland. Bij het bejagen of verjagen van ganzen 
zijn we aan zeer strenge regels gebonden. Dus zoeken we 
samen naar goede oplossingen.

Vanuit de provincie kwam het verzoek om deel te nemen aan 
een pilot waarbij ganzen permanent worden verjaagd door 
middel van lasers vanaf de grond bij donker weer en  drones bij 
zonnig weer (als de laser niet werkt). Ganzen zijn hier geen fan van, 
dus dit is het proberen waard. We hebben ingestemd met de pilot met 
als voorwaarde dat onze weidevogels er geen last van mochten hebben. 
Alle partijen gingen in eerste instantie akkoord, maar Natuurmonumenten t r o k 

zich op het laatste moment terug. Er bleek geen draagvlak voor de pilot 
binnen deze vereniging. Dat was natuurlijk erg jammer, want nu waren 

de ganzen in een gedeelte van de polder wel welkom. Dat maakte 
het verjagen een stuk moeilijker.

De pilot ging draaien vanaf 15 januari tot 12 mei, waarbij 
we zouden proberen het opvreten van de eerste snede te 
voorkomen, zodat de boeren minder schade hadden. Op 
de vergadering van 17 maart hebben we echter besloten 
te stoppen met de proef. We kregen de indruk dat de 
weidevogels er teveel last van kregen en we hoorden van 
onze boeren dat het draagvlak weg was. Hieruit blijkt maar 

weer eens hoe belangrijk het is dat 
onze boeren meedenken en 

signaleren. 

Per 1 april zijn we gestopt met 
de pilot. Het eindrapport ligt er 

naar verwachting eind oktober, nadat 
we weten welke gewasschade is gemeld. Dit eindrapport 
delen we natuurlijk met jullie.

Stef Huijgen
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Den Haag in Eemland
Dinsdagmiddag 25 april ontvingen we een groep van rond 
de vijftien ambtenaren van het ministerie van LNV. Deze 
ambtenaren houden zich voornamelijk bezig met stikstof en 
natuur. Ze kwamen graag het mooie Eemland van dichtbij 
bewonderen. Daar staat ons collectief uiteraard voor open.

Onder het genot van een bakje koffie en een stuk Spakenburgs 
Hart begon de middag. We gaven een presentatie over het 
agrarisch natuurbeheer in Eemland. Aan bod kwamen de forse 
ontwikkelingen in beheer, deelnemers en plas-dras locaties 
van de afgelopen jaren met als resultaat een groeiende 
weidevogelpopulatie. Ook spraken we over de zorgen die 
leven in het gebied, zoals stikstof en de afschaffing van de 
derogatie (verruiming van de hoeveelheid mest die uitgereden 
mag worden). Hieruit ontstond een constructief gesprek 
tussen de ambtenaren en het collectief. Hopelijk gaven we de 
ambtenaren voldoende (stik)stof tot nadenken en merken we 
er het nodige van in de praktijk.

Om Eemland te beleven hebben we een korte fietstocht door 
de polder gemaakt. Halverwege stopten we bij de vogelkijkhut 
in Eemdijk om van de weidevogels te genieten. We sloten 
de middag af met een hapje en een drankje. De volgende 
dag ontvingen we van hen het leuke bericht: “Dank voor de 
hartelijke ontvangst. Wij hebben veel kennis opgedaan en 
genoten van jullie enthousiasme”.

Gerwout Netjes

Beleef de lente 2023
Na het succesvolle eerste jaar, waarin de camera 
van ‘Beleef de Lente’ veel vogels op het boerenland 
in beeld bracht, zijn we aan een nieuw seizoen 
begonnen. Dit jaar op een andere plas-dras, waar 
door de vele regen zoveel water stond, dat we 
de nesten op het naastgelegen perceel moesten 
zoeken. Gelukkig zit er een kabel van tachtig meter 
aan de camera en zo konden we een kievitsnest 
net over de sloot bereiken. Op 20 april kwamen 
de jongen uit, wat heel mooi terug te zien is in het 
filmpje ‘4 dons bolletjes’.

Ondertussen had een gruttopaartje een nest 
gemaakt met vier eieren op ons schelpeneiland. 
Een unicum, want grutto’s zitten liever in een diepe 
pol gras verstopt dan open en bloot op de schelpen! 
Deze grutto dacht daar anders over, met als gevolg 

dan we op 5 mei heel goed de jongen konden zien, 
toen die uit het ei kropen. Het bijbehorende filmpje 
heet dan ook ‘bevrijdingskuikens’. Overigens was 5 
mei ook de uitkomstdatum van de grutto die vorig 
jaar voor de camera zat, wat een toeval!

Tot onze verbazing was er ondertussen op het 
schelpeneiland ook een nest bijgekomen van de 
scholekster. We hoefden de camera alleen maar 
een beetje te draaien en daar zat mevrouw in beeld. 
Regelmatig wordt ze afgelost door meneer en we 
verwachten dat dit zo rond 28 mei tot jongen leidt. 
Maar het kan niet op want vlak naast de scholekster 
kwam er een kievitsnest te liggen, zodat we nu 
twee broedende vogels in één beeld hebben. Alweer 
een unicum voor Beleef de Lente. We wachten met 
spanning op de komst van deze kuikens!

Wilhelm Bos
beleefdelente.nl/filmpjes
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Weidevogelheld 2023
Op de afgelopen algemene ledenvergadering nam 
Gert-Jan Elbers - bij iedereen wel bekend - afscheid 
als actief lid van het bestuur van het collectief. Gert-
Jan is al vanaf de oprichting van Ark & Eemlandschap 
verbonden aan de vereniging. Vanuit Arkemheen 
verhuisde Gert-Jan mee naar Collectief Eemland toen 
besloten werd om het agrarisch natuurbeheer per 
provincie aan te pakken. Hij ondersteunde ons vanaf 
1995 als verenigingscoördinator en hielp ons met 
allerhande zaken. 

Gert-Jan was geen officieel bestuurslid, dus hoefde hij niet 
te worden herkozen. Dat maakte dat hij ons zo’n lange 
periode kon ondersteunen. Hij maakte jarenlang de notulen 
bij vergaderingen en nam actief deel aan diverse projecten. 
Hoogtepunt was wel de POP-aanvraag, die hij samen met 
bestuursleden invulde. Daar zaten ontzettend veel uren 
in, maar die loonden: we kregen een enorme som geld uit 

de subsidiepot van Brussel en konden heel veel doen en 
aankopen. Denk bijvoorbeeld aan de vossenrasters en vijf 
drones.

De boeren kennen Gert-Jan natuurlijk ook van het opmeten 
van alle plas-drassen. In het voorjaar zag je Gert-Jan met een 
GPS-apparaat in de hand om de plas-dras heen lopen. De 
uitkomst daarvan was de oppervlakte van de plas-dras en die 
bepaalde welk bedrag de boer kreeg. De omtrek van zo’n plas-
dras is circa één kilometer en Gert-Jan liep om zeventig plas-
drassen heen. Van zeventig kilometer lopen kun je aardig 
moe worden en dan kon je Gert-Jan wel eens slapend in de 
slootkant aantreffen. Na een goede powernap liep hij weer 
vrolijk door. Ook het drone-certificaat haalde Gert-Jan, zodat 
hij nu volwaardig dronepiloot is en nog vele uren in onze 
polder doorbrengt om nesten op te sporen.

Meer dan genoeg redenen dus om Gert-Jan uit te roepen tot 
onze Weidevogelheld 2023. Hij gaat het nu rustiger aandoen, 
van bestuurszaken neemt hij afscheid. Maar we hopen dat 
we nog regelmatig een beroep op hem mogen doen, zijn 
inzet, leergierigheid en humor kunnen we nog niet missen!

Stef Huijgen

Gemeente Bunschoten sponsort hekken
Een paar jaar geleden zetten we tien Collectief Eemland hekken in de gemeente Eemnes. De hekken zijn 
geplaatst bij percelen met zwaar beheer en via informatieborden op de zijvleugels kan de passant meer leren 
over het weidevogelbeheer. De tien hekken werden mogelijk gemaakt door meebetaling van vijfduizend euro 
door de gemeente Eemnes. Ook gemeente Baarn en Bunschoten wilden we voorzien van dit soort hekken, dus 
stuurden we het verzoek naar beide gemeentes voor sponsoring. Gemeente Bunschoten reageerde positief en 
droeg ook vijfduizend euro bij! Dat betekende dat we dit voorjaar twaalf hekken konden plaatsen bij percelen 
met zwaar beheer. Zo wordt ons weidevogellandschap ook steeds interessanter voor toeristen en passanten.

Gert-Jan de Jong
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Even voorstellen
Mijn naam is Henk Hilhorst, geboren en getogen Eemnesser. Ter versterking 
van het team van Eemnes - bestaande uit Gert Bieshaar en Ger-Jan van Loenen 
- is mij gevraagd om polderregisseur te worden. Omdat de liefde voor de polder 
en affiniteit met natuur en weidevogels er al van jongs af aan in zit, hoefde ik 
daar niet lang over na te denken. Ik heb de functie enthousiast aanvaard. 

Met Veehouderij Hilhorst was ik al actief bezig met het verbeteren van de 
weidevogelpopulatie. Ik hoop op een goede samenwerking met elkaar voor de 
weidevogels!

Henk Hilhorst

In 2017 kochten we onze eerste drone. Die had een 
warmtecamera die redelijk werkte, maar er was wel 
veel storing te zien in het beeld. Daardoor was het 
vinden van een nest (een wit puntje in het beeld) 
vrij lastig. Drie jaar later kregen we een tweede, veel 
betere drone. Vooral de warmtecamera geeft een 
heel stabiel beeld, waardoor het zoeken naar nesten 
in de ochtenduren heel goed werkt. Ondertussen 
hebben we door de POP3 subsidies vijf drones en drie 
warmtecamera’s in bezit, een ongekende luxe!

We zijn zes jaar verder sinds de eerste drone en er 
is heel veel veranderd. Waar we op dit moment op 
inzetten is het zoeken naar eieren op normale foto’s, 
dus niet op warmtebeeld. Het voordeel daarvan is dat 
we de hele dag kunnen vliegen. Met warmtebeelden 
kun je veel vinden, maar ben je beperkt in tijd van 
zonsopgang tot ongeveer 7:30 uur. Daarna wordt 
alles warm door de zon en kun je geen onderscheid 
meer maken tussen planten, molshopen, paaltjes en 
nesten.

Met de normale camera die we nu gebruiken maken 
we foto’s van een heel weiland en zoekt speciale 
software die foto’s door op nesten met eieren. 
Daarmee vinden we ook de koude nesten met 1,2 of 
3 eieren. Probleem is dat die software werkt op basis 
van kunstmatige intelligentie en beeldherkenning. Je 
moet ongeveer tweeduizend foto’s van nesten met 
eieren in de database hebben, wil het goed werken. 
We zijn druk bezig om die foto’s te verzamelen en 
aan te bieden aan onze software ontwikkelaar. Dat 
doen we overigens samen met nog twee Utrechtse 
collectieven. Dit jaar zijn er al drie updates van de 
software geweest, waardoor de herkenning steeds 
beter wordt. Maar we zijn er nog niet!

Een andere probleem dat dit jaar speelde is de regen, 
daar weten de boeren ook alles van. Vaak wilden we 
vliegen maar gooide regen en/of harde wind roet in 
het eten. Ook blijkt dat de door ons opgeleide piloten 
lang niet altijd beschikbaar zijn door werk, vakantie 
en andere omstandigheden. Er is een harde kern van 
circa tien piloten die hun stinkende best doet om alle 
aanvragen voor de drone af te handelen. Helaas lukt 
dat door de hierboven genoemde redenen niet altijd. 

Er komt een tijd dat de nieuwe techniek perfect werkt 
en we heel veel meer nesten gaan vinden en kunnen 
beschermen. Voor nu moeten we het doen met wat we 
aan techniek en mensen hebben. We doen allemaal 
ons uiterste best en vragen jullie begrip hiervoor.

Wilhelm Bos
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Colofon
Deze nieuwsbrief is een uitgave van de vereniging Collectief Eemland, 
een agrarische natuurvereniging van agrariërs en burgers die zich 
inzet voor het behoud van de landschappelijke waarden van Eemland. 
De vereniging is gecertificeerd als collectief in het kader van het 
subsidiestelsel Agrarisch Natuur- en Landschapsbeheer (ANLb).

Bestuur: Stef Huijgen (voorzitter), Gert-Jan de Jong (vice-voorzitter), 
Wilhelm Bos (secretaris), René Stalenhoef (penningmeester) en de 
bestuursleden: Simone Eggenkamp, Gerwout Netjes en Marcel Vedder.

Projectcoördinator: Gert-Jan Elbers, Postbus 512, 3750 GM 
Bunschoten, 033 246 22 79/06 532 324 15, info@collectiefeemland.nl

Gebiedscoördinator ANLb: Wilhelm Bos, Postbus 512, 3750 GM 
Bunschoten, 06 218 856 95, wilhelm.bos@collectiefeemland.nl

Kopij voor de nieuwsbrief kunt u sturen naar:
Postbus 512, 3750 GM Bunschoten, info@collectiefeemland.nl

www.collectiefeemland.nl

Onze 
jongste 

eierzoeker Daniek 
Bos van zes jaar oud 
gaat samen met opa 

Wilhelm en papa Iwan 
op pad. Op de nek van 
haar vader vindt ze 
nesten, voordat 
opa en papa ze 

zien!

Op 29 april kwam Vereniging Streekbeheer 
Rijk Maas & Waal op werkbezoek. Deze 
ANV is één van de zes oprichters 
van Collectief Rivierenland. Sinds 
februari 2023 heeft Streekbeheer twee 
weidevogelgebieden onder haar hoede 
gekregen. Hoog tijd dus om de kunst af 
te kijken bij de buren!
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